



**TINDAK TUTUR ILOKUSI DALAM
WACANA KOLOM PAK RIKAN DI KORAN
MINGGUAN DIVA**

SKRIPSI

disusun untuk memperoleh gelar Sarjana Pendidikan

oleh

Nama : Ika Sari Indah Hibridani

NIM : 2102406042

Prodi : Pendidikan Bahasa dan Sastra Jawa

JURUSAN BAHASA DAN SASTRA JAWA

FAKULTAS BAHASA DAN SENI

UNIVERSITAS NEGERI SEMARANG

2010

ABSTRAK

Hibridani, Ikasari Indah. 2010. *Tindak Tutur Ilokusi dalam Wacana Kolom Pak Rikan di Koran Mingguan Diva*. Skripsi. Jurusan Bahasa dan Sastra Jawa: Fakultas Bahasa dan Seni Universitas Negeri Semarang. Pembimbing I: Dra. Esti Sudi Utami, M. Pd. Pembimbing II: Dra. Endang Kurniati, M. Pd.

Kata kunci: tindak tutur, tuturan ilokusi.

Koran merupakan media cetak yang digunakan untuk komunikasi secara tidak langsung antara penulis dengan pembaca. Pada media cetak tersebut banyak menyajikan karya tulis berupa rubrik dan kolom. Rubrik dan kolom ini mempunyai tujuan untuk meningkatkan kualitas dengan memuat suatu tulisan yang beraneka ragam. Tulisan ini diharapkan memiliki daya pikat untuk pembaca koran tersebut. Salah satu bentuk kolom adalah wacana kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA. DIVA merupakan koran lokal yang berada di kabupaten Blora. Kolom Pak Rikan ini berisi tentang aspirasi masyarakat Blora yang dikirimkan melalui SMS ke redaksi koran DIVA dan disajikan dalam bentuk parikan berbahasa Jawa. Aspirasi ini berupa tuturan yang mempunyai maksud dan fungsi sehingga pembaca akan melakukan sesuatu. Jadi tuturan tersebut merupakan tindak tutur ilokusi. Hal tersebut sangat menarik dan unik sehingga perlu dilakukan kajian yang mendalam untuk memperkaya bahan pengajaran.

Permasalahan yang diteliti pada penelitian ini adalah (1) jenis tindak tutur ilokusi apa sajakah yang terdapat pada wacana kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA? dan (2) fungsi tindak tutur ilokusi apa sajakah yang terdapat pada wacana kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA?. Berdasar rumusan masalah tersebut, penelitian ini bertujuan untuk (1) mendeskripsikan jenis tindak tutur ilokusi yang terdapat pada wacana kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA dan (2) mendeskripsikan fungsi tindak tutur ilokusi yang terdapat pada wacana kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA.

Penelitian ini menggunakan dua pendekatan yaitu pendekatan metodologis dan pendekatan teoretis. Pendekatan metodologis yang digunakan pada penelitian ini adalah pendekatan kualitatif dan pendekatan deskriptif, sedangkan pendekatan teoretis yang digunakan pada penelitian ini adalah pendekatan pragmatik. Data penelitian ini berupa penggalan wacana pada kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA yang diduga mengandung tindak tutur ilokusi. Sumber data penelitian ini adalah wacana yang ada pada kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA yang terbit pada bulan September tahun 2009 sampai dengan bulan Januari tahun 2010. Teknik pengumpulan data yang digunakan pada penelitian ini adalah teknik simak dan dilanjutkan dengan teknik catat. Setelah terkumpul data dianalisis menggunakan teknik pilah unsur penentu dan disajikan dengan metode informal.

Hasil penelitian ini adalah jenis tindak tutur ilokusi dalam wacana kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA ditemukan ada empat, meliputi kompetitif, menyenangkan, bekerja sama, dan bertentangan. Selain itu, pada penelitian ini

juga ditemukan sembilan fungsi tindak tutur ilokusi dalam wacana kolom Pak Rikan di koran mingguan DIVA, meliputi fungsi meminta, fungsi memerintah yang berupa melarang dan mengajak, fungsi menuntut, fungsi mengucapkan selamat, fungsi menawarkan, fungsi melaporkan, fungsi mengancam, fungsi menuduh, dan fungsi menyumpahi.

Berdasar temuan tersebut, saran yang diberikan kepada pembaca adalah mengadakan penelitian lanjutan, misalnya dengan memfokuskan pada tindak tutur ilokusi dengan obyek yang berbeda sehingga dapat memperkaya bahan pengajaran bagi pendidik.



SARI

Hibridani, Ikasari Indah. 2010. *Tindak Tutur Ilokusi dalam Wacana Kolom Pak Rikan di Koran Mingguan Diva*. Skripsi. Jurusan Bahasa dan Sastra Jawa: Fakultas Bahasa dan Seni Universitas Negeri Semarang. Pembimbing I: Dra. Esti Sudi Utami, M. Pd. Pembimbing II: Dra. Endang Kurniati, M. Pd.

Kata kunci: tindak tutur, tuturan ilokusi.

Koran minangka media cetak kang digunakake kanggo komunikasi kanthi ora langsung antarane panulis karo wong kang maca koran kasebut. Media cetak iku akeh nyawisake karya tulis kang awujud rubik lan kolom. Rubik lan kolom iki duweni tujuan kanggo ningkatake kualitas kanthi ngemot tulisan kang maneka warna. Tulisan iki dikarepake bisa kanggo mikat kang maca koran kasebut. Salah sijining bentuk kolom yaiku wacana kolom Pak Rikan kang ana ing koran mingguan DIVA. Koran DIVA kasebut minangka koran lokal kang ana ing Kabupaten Blora. Kolom Pak Rikan iki ngemu isi babagan panjangka masyarakat Blora kang dikirim kanthi SMS ing redaksi koran DIVA kang awujud parikan nganggo basa Jawa. Panjangka iki awujud tuturan kanggo duweni maksud lan faedah sahingga wong kang maca koran kasebut arep nindakake apa kang ana ing parikan mau. Dadi tuturan mau minangka tindak tutur ilokusi. Babagan mau banget ngresepake lan unik sahingga prelu dianakake kajian kang luwih teliti kanggo nambah bahan ajar.

Perkara kang diteliti ing panaliten iki, yaiku (1) jenis tindak tutur ilokusi apa wae kang ana wacana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA, lan (2) fungsi tindak tutur ilokusi apa wae kang ana wacana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA. Saka perkara iku, tujuan panaliten iki yaiku (1) njlentrehake jenis tindak tutur ilokusi kang ana wacana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA lan (2) njlentrehake fungsi tindak tutur ilokusi kang ana wacana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA.

Panaliten iki nggunakake rong pendekatan, yaiku pendekatan metodologis lan pendekatan teoretis. Pendekatan metodologis kang digunakake ing panaliten iki yaiku pendekatan kualitatif lan pendekatan deskriptif, dene pendekatan teoretis kang digunakake ing panaliten iki yaiku pendekatan pragmatik. Data panaliten iki awujud pretelan wacana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA kang dikira ngandhut tindak tutur ilokusi. Sumber data panaliten iki yaiku wacana kang ana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA kang weton ing sasi September taun 2009 nganti sasi Januari taun 2010. Data iku dikumpulake kanthi nggunakake teknik simak lan diterusake kanthi teknik catat. Sawise ngumpul data dianalisis nggunakake teknik pilah unsur panentu lan dijlentrehake kanthi metode informal.

Asil panaliten iki, yaiku jenis tindak tutur ilokusi kang ana wacana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA ditemokake ana papat, yaiku kompetitif,

menyenangkan, bekerja sama, lan bertentangan. Ana ing panaliten iki uga ditemokake sanga fungsi tindak tutur ilokusi kang ana wacana kolom Pak Rikan ing koran mingguan DIVA, yaiku fungsi panjaluk, fungsi pakon kang awujud nglarang lan ngajak, fungsi nuntut, fungsi ngucapake slamet, fungsi nawarake, fungsi nglaporake, fungsi pangancam, fungsi panuduh, lan fungsi panyumpah.

Saka asil kang ditemokake, saran kanggo wong kang maca panaliten iki yaiku prelu dianakake panaliten sakteruse kayata panaliten kang ditujukake ing tindak tutur ilokusi kanthi obyek kang beda sahingga bisa nambah bahan pawucalan kanggo guru.

